
Fialový hnus. F-35 kupujeme kvůli válce s
Ruskem, zní z ministerstva obrany. Lidé jsou
znásilněni platit za Spojenými Státy
připravovanou válku s Ruskem
- CZ24 News | 6. října 2023

ČESKO: Kabinet Petra Fialy jednomyslně schválil nákup 24 letounů F-35 pro potřeby české
armády. Na poslední chvíli začaly tuto historicky nejvyšší armádní zakázku v dějinách
České republiky provázet pochybnosti. Sešli jsme se nad nimi s vrchním ředitelem sekce
obranné politiky a strategie na ministerstvu obrany Janem Jirešem, armádním pilotem
Alešem Svobodou, členem výboru pro obranu Poslanecké sněmovny Pavlem Růžičkou
(ANO) a vojenským publicistou Jiřím Vojáčkem.

Jan Jireš v Salonu Echa spojil nákup letounů F-35 s přípravou na obrannou válku proti Rusku
a novou obranou strategií ČR, kterou tuto středu schválila vláda. „Česká armáda musí být schopna
se plně zapojit do operace kolektivní obrany, to jest do obranné války proti ruskému agresorovi.
K tomu kromě těžké brigády potřebujeme i letoun páté generace,“ domnívá se.

Pánové, proč by si Česká republika supermoderní, ale taky superdrahé stíhačky měla pořizovat?

Jireš: Protože letouny F-35 jsou jediné dostupné letouny páté generace. Vojenská analýza provedená
českou armádou a zároveň vývoj v Alianci nám jednoznačně ukazují, že pro potřeby budoucího
bojiště a budoucího válčení letouny páté generace potřebujeme. Samozřejmě výrobci, kteří pátou
generací nevyrábějí, celý koncept generací zpochybňují. Tvrdí, že mezi čtvrtou a pátou generací není
velký rozdíl. Ve skutečnosti ten rozdíl je naprosto zásadní. A my i díky němu budeme mít naše
obranné potřeby zajištěné do 60., 70. let 21. století.
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V Salonu Týdeníku Echo o nákupu amerických letounů F-35 s Janem Jirešem, Alešem Svobodou,
Pavlem Růžičkou a Jiřím Vojáčkem. Foto: Radovan Jelen

 

Armáda to asi vidí stejně jako ministerstvo obrany.

Svoboda: Co tu říkal pan Jireš, můžu jen podtrhnout. Armádní analýza, která došla ke stejnému
závěru, probíhala déle než dva roky, a pozor – týká se nejen schopností, ale třeba i pořizovacích
nákladů, nákladů na životní cyklus. Závěr, že je třeba jít do letounů páté generace, jsme učinili nejen
my, ale například i Belgie nebo Nizozemsko.

Teď se obraťme na skeptiky. Má si česká armáda pořizovat F-35?

Vojáček: Třeba i ano, ale určitě ne v době, kdy máme každý rok 300 miliard korun díru ve státním
rozpočtu. A určitě ne, dokud armáda neví, co si vlastně s těmi letouny počne. Podle informací přímo
ze Spojených států i zbraně, které naši k těm letounům budou nakupovat, dokážou zajistit, že
schopnosti letadla budeme moci používat maximálně tak z 50 procent. A to je pro české letectvo
v této době trochu luxus. Zároveň bych upozornil, že gripen není jediná alternativa. Západních
letounů ne sice páté, ale čtvrté nebo čtyřapůlté generace, které přicházejí do úvahy, je hned několik.

Růžička: Jsem hrozně rád, že máme takhle šikovné piloty gripenů jako například tady pana majora
Svobodu. Opravdu klobouk dolů. Nedovolil bych si s ním polemizovat o tom, co umí gripen a co F-35.
Ale můžu mluvit z pozice člena sněmovního výboru pro obranu. A já bych pro odpověď potřeboval
vědět, jestli se úkoly naší armády v rámci NATO nějak změnily. Doposud nám na obranném výboru
všichni říkali, že náš hlavní závazek vůči NATO je postavit do roku 2026 těžkou brigádu, další úkol že
je ochrana vlastního vzdušného prostoru a doprovody letadel, takzvaný air policing. Používat tak
drahé stroje, jako jsou F-35, na air policing a na doprovody letadel by byla hloupost. Na tento druh
mých otázek zatím ministerstvo obrany nebylo schopno dát kloudnou odpověď. Možná kdyby byl
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ministrem obrany někdo jiný, tak by se s námi ve výboru i domluvil. Bohužel se současnou paní
ministryní to nejde. My jsme o tom nechávali hlasovat na klubu ANO, tam se pro nákup F-35
nezvedla jedna jediná ruka. Naše stanovisko je i s ohledem na současnou ekonomickou situaci nákup
o dva až tři roky odložit. Ta letadla dostaneme stejně až za třináct let. Už do tří let se může situace
změnit, může se objevit jiná technologie. Fakt není kam spěchat.
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